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 هشدار اپل نسبت به حملات جاسوس افزاری
 به کاربران آیفون

اپل به کاربرانش در هند و ۹۱ کشــور دیگر نسبت به حمله جاسوس افزار 
مزدور، هشدار داد.

این شرکت در ایمیلی که به کاربران در معرض تهدید، ارسال کرد، اعلام کرد متوجه شده است 
نفوذگران تلاش کرده اند به گوشی های آیفون رخنه کنند.طبق ایمیل اپل، حملات جاسوس 
افزار مزدور، به ندرت اتفاق می افتند اما بسیار پیشرفته تر از فعالیت مجرمان سایبری معمولی یا 
بدافزارها هستند.اپل، هشدار تهدید را از سال ۲۰۲۱، به دفعات برای کاربران آیفون ارسال کرده 
و تا این تاریخ، به کاربران در بیش از ۱۵۰ کشور هشدار داده است.برخی از قانونگذاران هندی 
در اکتبر سال ۲۰۲۳، اسکرین شاتهایی از نوتیفیکشن اپل را در شبکه های اجتماعی به اشتراک 
گذاشتند که نوشته بود: اپل بر این باور است شما هدف هکرهای تحت حمایت دولتی قرار گرفته 
اید که تلاش می کنند از راه دور به آیفون مرتبط با اپل آی دی شما، رخنه کنند.بر اساس گزارش 
رویترز، این شرکت آمریکایی در آن زمان گفته بود این نوتیفیکیشن تهدید را به هیچ هکر تحت 

حمایت دولتی، نسبت نداده است.

اقدام قضایی علیه مسئولین ،تنها راه پاسخگویی 
ایشان راجع به مشکلات اینترنت

 محمد هادی جعفرپور-  وکیل دادگستری شیراز
بند ط ماده۳قانون شــرح وظایف واختیارات وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در مقام 
تبیین وظایف این وزارتخانه ، توسعه و ترویج ارتباطات و فناوری اطلاعات در کشور و تأمین 
زیرساخت های موردنیاز آن به منظور دسترسی آحاد مردم به خدمات پایه ذی ربط را تکلیف این 
ارگان دولتی دانسته و بند لام این ماده ، اعمال استانداردها، ضوابط و نظام های کنترل کیفی 
و تأیید نمونه تجهیزات )Type Approval( در ارائه خدمات و توســعه و بهره برداری از 
شبکه های مخابراتی، پستی و فناوری اطلاعات در کشور از وظایف این وزارتخانه می داند.بنا 
به اصل۱۳۷قانون اساسی عالی ترین مقام این وزارتخانه یعنی وزیر ارتباطات مسئول مستقیم 

عملیاتی کردن چنین تکلیفی است.
علاوه بر قانون مذکور این نکته قابل توجه است که برابر با ۴بهمن ماه۸۸قانونی با عنوان قانون 
انتشار و دسترســی آزاد به اطلاعات به اجرا گذاشته شده ؛بند الف ماده یک این قانون با ذکر 
عبارت«داده«مبین این موضوع ساده است که عملیاتی شدن مفاد این قانون ارتباطی مستقیم با 

تامین بسترهای مناسب در استیفاء سهل و آسان مردم از فضای سایبر و اینترنت دارد.
مهمترین تکلیف قوای حاکمه پس از وضع مقررات ، تامین مقدمات و زمینه های منطقی 
اجرای قانون استدر فصل دهم قانون مجازات اسلامی در باب تقصیرات مقامات و مامورین دولتی 
مقرراتی انشاء شده که مبین مسئولیت کیفری مقامات دولتی است ؛در همین راستا ماده۵۷۰ مقرر 
می کند: هریک از مقامات دولتی که بر خلاف قانون آزادی شخصی افراد ملت را سلب کند یا 
آنان را از حقوق مقرر در قانون اساسی محروم کند،علاوه بر انفصال از خدمت به حبس از۲تا۳سال 
محکوم می شود . حال با این فرض که دسترسی به اینترنت پر سرعت و بدون محدودیت از 
جمله نیازهای اساسی مردم تعریف شده و عدم تامین شرایط متعارف بهره مندی ملت از این حق 
ابتدایی زمینه ی نقض حقوق بنیادی و شهروندی مردم را فراهم می آورد ،این پرسش مطرح 
است که آیا عملکرد وزارت ارتباطات و شورای عالی فضای مجازی مغایر با قانون اساسی و در 
تناقض با قوانین عادی و مغایر اصول حقوق بشر و از مصادیق مصرح در ماده فوق الذکر نیست؟.

تکلیف مراجع نظارتی خاصه سازمان بازرسی کل کشور در برخورد با تقصیر مدیران دولتی:
به موجب ماده ۲ قانون تشکیل سازمان بازرسی کل کشور از وظایف این سازمان،بازرسی و 
نظارت مستمر بر کلیه وزارتخانه ها و اعلام موارد تخلف و نارسایی ها و سوء جریانات اداری و مالی 
در خصوص وزارتخانه هاست و چنانچه بازرسان سازمان گزارشی مبنی بر وقوع جرم اعلام و 
جرم مذکور جنبه ی عمومی داشته باشد،رئیس سازمان بازرسی یا یکی از ماموران ماذون از طرف 
ایشان ،یک نسخه از گزارش را با دلایل و مدارک مربوط برای تعقیب و مجازات مرتکب به مرجع 

صالح قضایی ارسال و موضوع را تا حصول نتیجه نهایی پیگیری نمایند.
نکته ی دیگر اینکه بنا بر بند ســین ماده۳قانون شرح وظایف وزارت ارتباطات؛عضویت در 
اتحادیــه ها و مجامع بین المللی و اهتمام در انجام تعهدات و قراردادهای بین المللی تکلیف 
این وزارتخانه بوده و مســتند به اســناد تعهدآور بین المللی که ایران به آنها پیوسته از جمله 
کنوانسیون حقوق مدنی وسیاسی وکنوانسیون حقوق اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی هر رفتاری 
که مانع حق دسترسی به اطلاعات شود و یا اعمال هرگونه سیاستگذاری که معیشت و حقوق 

اجتماعی و فرهنگی و سلامت جسمی -روانی مردم را با آسیب مواجه کند ممنوع است .
لذا می توان گفت؛ بنا بر قانون حق دسترسی به اطلاعات و شرح وظایف وزارت ارتباطات کلیه 
ارگان های حاکمیتی مکلف هستند طریق و راهکار مناسبی جهت دسترسی مردم به فضای 

سایبر و دسترسی به اطلاعات مورد نیاز ملت را فراهم کنند،
ماده۲قانون انتشــار و دسترسی آزاد به اطلاعات به صراحت مقرر کرده:«هر شخص ایرانی 
حق دسترسی به اطلاعات عمومی را دارد،مگر آن که قانون منع کرده باشد.استفاده از اطلاعات 

عمومی یا انتشار آنها تابع قوانین و مقررات مربوط خواهد بود.«
در فصل ششم قانون فوق الذکر ، ماده۲۲در۴بند رفتارهای مرتبط با این قانون را جرم انگاری 
کرده که اهم این رفتارها شــامل ممانعت از دسترسی به اطلاعات و عدم رعایت مقررات این 
قانون است.علاوه بر مفاد قانون مذکور مستند به آیین نامه اجرایی آن که در سال ۹۳در ۱۱ماده 
لازم الاجرا شده است ، بسترسازی مناسب جهت دسترسی مردم به اطلاعات از اعمال حاکمیتی 

بوده،ترک آن یا کوتاهی در انجام این تکالیف واجد مسئولیت کیفری -مدنی است.
هیئت وزیران در جلسه مورخ ۱۳۸۳/۱۲/۱۹ بنا به پیشنهاد شماره ۱۰۰/۲۷۸۵ مورخ ۱۳۸۳/۲/۷ 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و به استناد تبصره ماده )۶( قانون وظایف و اخـتیارات وزارت 
 ـآیین  نامه اجرایی مربوط به وظایف و طرز کار   ـمصـوب۱۳۸۲ ارتبـاطات و فـناوری اطلاعـات 

کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات را تصویب کرد که
ماده ۲ این مصوبه وظایف و اختیارات کمیسیون را به این شرح می داند:

 ـاصلاح و تجدید ساختار بخشهای ارتباطی کشور. الف 
 ـتعیین سیاســت نرخ گذاری بر کلیه خدمات در بخشهای مختلف ارتباطات و فناوری  ب 
اطلاعات و تصویب جــداول تعرفه ها و نرخهای کلیه خدمات ارتباطی در چارچوب قوانین و 

مقررات کشور.
 ـتـدوین مـقررات ارتبـاطی کـشور در چـارچوب قوانین و مقررات کشور و اعمال و نظارت  ج 

برحسن اجرای آن.
 ـسیاستگذاری درخصوص صدور مجوز فرکانس و تعیین و دریافت حق الامتیاز صدور مجوز  د 

در چارچوب قوانین و مقررات کشور.
 ـتحقق اهداف مورد نظر در بخش ارتباطات رادیویی و رادیو آماتوری.  ـ ه

 ـبه منظور جلوگیری از ضرر و زیان جامعه و تحقق رشــد و توسعه اقتصادی کشور،  تبصره 
بخش غیردولتی، در قلمرو شبکه های غیرمادر بخش مخابرات، شبکه های مستقل و موازی 
پستی و مخابراتی با رعایت اصل چهل و چهارم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران و حسب 
مجوز هیئت وزیران اجازه فعالیت خواهند داشت.با وجود چنین مصوبه ای و مستند به مقررات 
یاد شده، این سوال مطرح است که آیا عملکرد وزارت ارتباطات،شورای عالی فضای مجازی و 
سایر ارگان های ذیربط در موضوع اینترنت منطبق بر قانون و رویه ای است که مانع ضرر و زیان 
جامعه و سبب رشد و توسعه اقتصادی کشور و بخش غیر دولتی در قلمرو شبکه های مخابراتی 

و سایبری شده است؟!
چند هزار شغل بابت مشکلات حاکم در فضای اینترنت تعطیل و با مشکلات عدیده ای مواجه 
هستند؟! روح و روان چند میلیون شهروند ایرانی در طول شبانه روز بابت کندی سرعت نتِ و یا 

قطعی مدام و پرتکرار اینترنت دچار تنش و آسیب می شود؟!
چند صد میلیون پول از جیب ملت در این شــرایط افتضاح اقتصادی بابت خرید بسته های 

اینترنتی فاقد کاربرد مفید و سرعت ادعایی هزینه می شود ؟!
آیا تعرفه ها و هزینه های تحمیلی بابت خرید اشتراک اینترنت با استانداردهای روز دنیا منطبق 
است؟ از استانداردهای جهانی که بگذریم آیا این میزان هزینه بابت خرید اشتراک با توجه به 
کیفیت خدمات ارائه شده عادلانه و منصفانه است؟ملاک و معیار محاسبه این هزینه ها چیست؟ 
کدام مرجع یا مقام دولتی، صلاحیت و توانایی شرکت های ارائه کننده ی خدمات اینترنتی را 
احراز می کند؟چرا هیچ یک از مقاماتِ مسئول و ارگان های دولتی پاسخگوی چنین مشکلاتی 
نیستند؟! و ده ها پرسش دیگر که امیدوارم با فراخوانده شدن مقامات ذیربط به مرجع قضایی و 

نظارتی پاسخگوی آن باشند.

اخبار کوتاه 

محققان دانشگاه صنعتی امیرکبیر با حمایت بنیاد ملی علم، 
عملکرد خستگی مخلوط آسفالتی را با رویکرد چند مقیاسی 

بررسی کردند.
»بررسی عملکرد خستگی مخلوط آسفالتی با رویکرد چند مقیاسی« عنوان 
رساله دکتری مجتبی خدادادی است که با راهنمایی علی خدایی، عضو هیات 

علمی دانشگاه صنعتی امیرکبیر انجام داده است.
خدادادی با مدرک کارشناسی ارشد و دکتری تخصصی مهندسی عمران - 
راه وترابری از دانشگاه صنعتی امیرکبیر درباره این طرح توضیح داد: باتوجه  به 
حجم بالای ترافیک، رویه های آسفالتی راه های با ظرفیت بالا، تحت بارهای 
شدید وســایل نقلیه قرار دارند که این بارگذاری های شدید منجر به ایجاد 
ترک های خســتگی می شوند. امروزه، فشار ناشی از چرخ های منفرد بزرگ 
در روسازی و حرکت مکرر وسایل نقلیه سنگین در تراکم ترافیکی راه های 
شــریانی با ظرفیت بالا افزایش یافته است و این مسائل موجب رشد اثرات 

مخرب ترافیک کنونی شده است.
وی در ادامه بیان کرد: خســتگی یکی از رایج ترین خرابی های روســازی 
است که عوامل مختلفی ازجمله مشخصات، دانه بندی مصالح سنگی و قیر 
مصرفی بر آن تأثیر می گذارد. در سه دهه اخیر برای غلبه بر مشکلات قیرهای 
خالص که از خواص شیمیایی - فیزیکی، رئولوژیکی و چسبندگی محدودی 

برخوردارند، از اصلاح کننده استفاده می شود.

این پژوهشــگر در ادامه گفت: قیرهای اصلاح شده با بهبود خصوصیات 
عملکردی قیر و بالابردن طول عمر و زمان سرویس دهی روسازی می توانند 
فواید زیادی در عملیات ساخت و تعمیر و بهسازی روسازی داشته باشند. این در 
حالی است که برای تعیین عملکرد و پیش بینی خواص قیر و مخلوط آسفالتی 

در برابر انواع خرابی ها، از آزمایش های متعددی استفاده می شود.
وی تصریح کــرد: باتوجه  به اهمیت خرابی خســتگی و این که این نوع 
خرابی، همواره یکی از مهم ترین دغدغه های مهندسان است؛ مطالعه این 
خرابی در اولویت این تحقیق قرار گرفت. همچنین، باتوجه به نیاز کشور به 
زیرساخت های پایدار، به ویژه در زمینه روسازی آسفالتی که محدودیت منابع 
مالی و نگرانی های زیست محیطی در آن بسیار به چشم می خورد، لازم است 
تا مهندسان به دنبال راه حلی باشند تا با یافتن بهترین مصالح کاربردی در این 
زیرساخت و همچنین یافتن مصالح پایدار جدید، کارایی مخلوط آسفالتی را 

بهبود دهند و عملکرد آن را بهتر پیش بینی کنند.
خدادادی در ادامه به اهداف انجام این طرح اشاره کرد و گفت: هدف اصلی 
در این پژوهش، بررسی عملکرد خستگی مخلوط آسفالتی در مقیاس های 
مختلف بوده تا بتوان با داشتن اطلاعات در مقیاس های پایین، به عملکرد 
مخلوط نهایی پی برد. مقایسه بین عمر مقیاس های مختلف مخلوط آسفالتی از 
دیگر اهداف انجام این طرح بود. همچنین در این طرح، توانایی مدل سازی های 
عددی در پیش بینی عملکرد مخلوط آسفالتی و راه حل های بهینه سازی برای 
رسیدن به جواب نزدیک تر به نتایج آزمایشگاهی بررسی شد. وی اضافه کرد: 
روسازی های آسفالتی، بهینه سازی ترکیب های مخلوط آسفالتی و تحلیل 
هزینه چرخه عمر دقیق تر با استفاده از رویکرد عمر خستگی به دست آمده از 

روش چند مقیاسی از نتایجی بود که انجام این طرح به دنبال داشت.
به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، خدادادی در پایان خاطرنشان کرد: 
برای انجام این تحقیق، نیاز به نرم افزارهای کاربردی داشتیم که برای کشور 
فرانســه بود. به همین دلیل و از آنجاکه این نرم افزار در دسترس همه نبود، 
ناگزیر شدیم با روش های مختلف به این نرم افزار دست پیدا کنیم. همچنین، 
تجهیزات آزمایشگاهی مورد نیاز طرح فقط در دانشگاه صنعتی امیرکبیر وجود 

داشت.

بررسی عملکرد خستگی مخلوط  آسفالتی در مقیاس های مختلف
در حالی که پسماندهای الکترونیکی تنها ۳ درصد پسماندها را 
شامل می شوند، ولی منشأ ۷۰ درصد از آلودگی ها هستند، بر این 
اساس یکی از شرکت های فناور بر اساس فناوری های روز دنیا 
راهکاری را برای بازیافت این نوع پسماندها ارائه کرده و برای 

فرهنگ سازی در این زمینه پویشی را اجرا کرده است.
حامد مازندرانی زاده، عضو هیات علمی دانشــگاه امــام خمینی)ره( و مدیر 
عامل این شــرکت فناور، گفت: ما در حوزه جمع آوری و بازیافت پسماندهای 
الکترونیکی فعال هســتیم و موفق شدیم در این زمینه تکنولوژی روز دنیا را 
جایگزین روش های سوزاندن و مخرب محیط زیست برای امحای این نوع 

پسماندها کنیم.
وی پسماندهای الکترونیکی را یکی از معضلات کشورها برشمرد و ادامه داد: 
اثربخشی شدت پسماندهای الکترونیکی به گونه ای است که حجم این نوع 
پسماندها تنها ۳ درصد پسماندها را شــامل می شود، ولی منشأ ۷۰ درصد از 

آلودگی ها هستند، ضمن آنکه کمیت آنها نیز روند رو به رشدی را دارد.
مازندرانی زاده اظهار کرد: روشی که ما در این زمینه پیاده سازی کردیم، این است 
که همپای دنیا، فناوری روز دنیا را با حمایت معاونت علمی ریاست جمهوری 
پیاده سازی کرده و به بهره برداری رساندیم.مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با 
اشاره به روش های اجرای این طرح، توضیح داد: تمرکز این روش بر استفاده 
بهینه از مواد است، به گونه ای که وقتی در چرخه صنعتی، پسماند الکترونیکی به 
دست ما می رسد، در گام اول اقدام به استفاده مجدد از آن می شود و این روشی 
است که در دنیا اجرا می شود تا پسماند کمتری تولید شود.وی اضافه کرد: در گام 
دوم در صورتی که پسماند الکترونیکی واردشده واقعا از چرخه مصرف خارج شده 
است و امکان استفاده مجدد ندارد، وارد فاز بازیافت می شود؛ به این مفهوم که 
هر موادی را به فلز و یا مواد تشکیل دهنده آن بازمی گردانیم که شامل موادی 
چون پلاستیک، آهن، آلومینیوم، مس، نقره، نیکل و سرب، طلا، نقره و پلاتینیوم 
می شود.به گفته این محقق، در حال حاضر حجم زیادی از این مواد در کشور 

مورد مصرف قرار می گیرند و برنامه ای برای بازیافت آنها نداریم.
مازندرانی زاده با اشاره به فرآیند تولید و بازیافت پسماند الکترونیکی، خاطر نشان 
کرد: در ابتدا دستگاه های ارسالی توسط آسیابی خرد می شوند و در بخش فلزات 

با خلوص بیش از ۹۹ درصد جداســازی می شــوند. این در حالی است که در 
رویکرد سنتی برای جداسازی بخش های پلاستیکی پسماند الکترونیکی از روش 
سوزاندن استفاده می شود که این امر موجب شده منطقه خلازیر همواره آکنده از 
دود باشد.وی اضافه کرد: رویکرد سوزاندن پسماند همچنین موجب می شود که 
آلودگی های آن به آب، خاک و هوا رسوب کند و برای جلوگیری از آن نیاز به 
فناوری و خط تولید صنعتی داریم که ما در این شرکت فناور آن را توسعه داده ایم.
مازندرانی زاده با تاکید بر اینکه از فلزات با خلوص ۹۹ درصد به دست آمده از 
این روش بازیافت، می توان در بخش های صنعتی استفاده کرد، گفت: از مس، 
آلومینیوم، آهن و سایر فلزات به کار برده شده در تجهیزات الکتریکی می توان 
در صنایع اســتفاده مجدد کرد. به جای اینکه برای دسترسی به این فلزات به 
دنبال استحصال مواد معدنی باشیم، می توانیم از فلزات این پسماندها بهره ببریم.
مدیر عامل این شرکت فناور نمونه، با بیان اینکه سابقه استفاده مجدد از فلزات 
بازیافتی به المپیک توکیو باز می گردد، گفت: ژاپن در این دوره از المپیک کلیه 
مدال های طلا، نقره و برنز را از محل بازیافت پسماندهای الکترونیکی تامین 
کرد. این کشور در حوزه بازیافت پسماند پیشروتر است، ضمن آنکه فرهنگ آن 
نیز در جامعه ژاپن نهادینه شده است.مازندرانی زاده بزرگترین چالش کشور در این 
حوزه را فرهنگ سازی عنوان کرد و یادآور شد: ما پویشی را در این زمینه آغاز 
کردیم که طی آن دریافت پسماندهای الکترونیکی از درب منازل در هر کدام از 

شهرهای ایران به صورت رایگان صورت می گیرد.

تجربه ژاپن برای ساخت مدال المپیک از فلزات  بازیافتی

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: بدون 
فیبرنوری، نسل پنجم امکان پذیر نیست چرا که 
باید تمام دکل های BTS و سلول های کوچک از 

طریق فیبر نوری متصل شوند.
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به 
لزوم اجرای پروژه فیبرنوری برای راه اندازی نسل پنجم تلفن 
همراه در کشور گفت: بدون فیبرنوری، نسل پنجم امکان پذیر 
نیست چرا که باید تمام دکل های BTS و سلول های کوچک 
از طریق فیبر نوری متصل شــوند و لازمه آن این است که 

فیبرنوری در همه جای شهر، توسعه یافته باشد.
وزیر ارتباطات در خصوص اقدامات صورت گرفته برای توسعه 
نسل پنجم تلفن همراه نیز گفت: توسعه نسل پنجم تلفن همراه 

در دستور کار ما است که انشاالله تا آخر سال ۱۴۰۳ به حداقل 
۱۰ درصد برسیم و همچنین باید گفت در مورد افزایش تعرفه 
اینترنت که سال گذشته صورت گرفت، یکی از شروطی که 
برای اپراتورها گذاشتیم این بود که بتوانند تا سال ۱۴۰۳ پوشش 

نسل پنجم را به حداقل ۱۰ درصد برسانند.
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات در خصوص آخرین 
وضعیت کارگروه رسیدگی به کندی اینترنت نیز افزود: وضعیت 
این کارگروه را می توان از دبیر شــورای عالی فضای مجازی 
پیگیری کرد اما باید گفت در آن کارگروه، راهکارهای کوتاه، 
میان و بلند مدت را برای بهبود شــبکه پیشنهاد کردیم که 
بخشی از این راهکارها پیاده سازی شده است و داشبوردهای 
جهانی روند بهبود را نشــان می دهد که البته با آن چیزی که 

 هدف ما هست هنوز فاصله زیادی داریم و ان شاءالله وضعیت
 بهتر می شود.

زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تأکید کرد: تمام 
تلاش ما در وزارت ارتباطات این اســت که شبکه با حداقل 
مشــکل روبرو شود و اگر حادثه ای اتفاق افتاد به سرعت رفع 

شود.
سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشورمان در جلسه شورای 
عالی فضای مجازی به برخی گلایه های مردمی در سفرهای 
استانی در رابطه با کندی اینترنت اشاره و کارگروهی متشکل از 
مرکز ملی فضای مجازی و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
را مأمور کرد تا موضوع را بررسی و نتیجه بررسی و راهکارهای 

رفع دغدغه های مردم را ارائه کند.

زارع پور مطرح کرد:

تعهد اپراتورها برای پوشش نسل پنجم تلفن همراه تا پایان ۱۴۰۳

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی و مشاعی

ــروزی  ــه مف ــات مالکان ــم تصرف ــه دو ق ــت اســناد و امــاک منطق ــاف مســتقر در اداره ثب ــأت حــل اخت هی
متقاضیــان پرونده هــای تشــکیلی طبــق قانــون مذکــور را براســاس گــزارش کارشناســان و بــه اســتناد مــدارک 

ــد.  ــه شــرح آراء ذیــل تاییــد نموده ان ــده ب موجــود در پرون
1ـ رأی شــماره 140260330002016369 مربــوط بــه پرونــده کاســه 1402114430002001474 آقــای 
مجیــد صفامهــر فرزنــد حســین ششــدانگ قطعــه زمیــن کــه در آن احــداث بنــا شــده بــه مســاحت 51/82 
مترمربــع در قســمتی از پــاک شــماره فرعــی از 2169/181 اصلــی واقــع در بخــش دو ثبــت قــم مبایعــه نامــه 

عــادی و خریــداری مــع الواســطه از محســن آقازیارتــی صفحــه 416 دفتــر 424.) م الــف 1648703(  
مــورد تاییــد قــرار گرفتــه و از آنجائیکــه مقــرر گردیــده اســت پــس از نشــر آگهــی و انقضــاء موعــد مقرر ســند 
مالکیــت رســمی صــادر گــردد بــا توجــه بــه عــدم دسترســی بــه مالکیــن مشــاعی مراتــب در دو نوبــت بــه 
فاصلــه 15 روز آگهــی تــا چنانچــه اشــخاص ذینفــع اعتراضــی داشــته باشــند ظــرف مــدت 2 مــاه از تاریــخ 
انتشــار آگهــی نوبــت اول اعتــراض خــود را بــه اداره ثبــت اســناد منطقــه دو قــم تســلیم و رســید آن را اخــذ 
و ظــرف مــدت یکمــاه پــس از تســلیم اعتــراض بــه اداره ثبــت بــه دادگاه مراجعــه و دادخواســت خــود را بــه 
مرجــع قضائــی تقدیــم و گواهــی آنــرا بــه ایــن اداره تحویــل نماینــد لازم بــه توضیــح اســت کــه صــدور ســند 

بــر اســاس قانــون مذکــور مانــع از مراجعــه متضــرر بــه دادگاه نخواهــد بــود. 
تاریخ انتشارنوبت اول:  1402/12/23 
تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/01/25

عباس پور حسنی حجت آبادی ـ رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم8542

آزمایش فیلتر جدید در اینستاگرام 
برای حفاظت از نوجوانان

حلقه پوشیدنی که سطح استرس را 
هنگام خواب بررسی می کند

اینستاگرام برای حفاظت از نوجوانان و جلوگیری از دسترسی کلاهبرداران احتمالی 
به آنها، ویژگی هایی را آزمایش می کند که پیام های حاوی برهنگی را محو می کند.

این غول فناوری به دلیل ادعاهایی مبنی بر اعتیاد آور بودن اپلیکیشن های شبکه اجتماعی این شرکت و 
دامن زدن آنها به مشکلات سلامت روان کاربران جوان، در آمریکا و اروپا تحت فشار فزاینده ای قرار دارد 
و ویژگیهای جدید را برای رفع نگرانی ها نسبت به محتوای مضر در پلتفرم های اینستاگرام و فیس بوک، 
آزمایش می کند.متا اعلام کرد ویژگی حافظتی برای پیام های مستقیم اینستاگرام، از یادگیری ماشینی روی 
دستگاه برای تجزیه و تحلیل اینکه آیا تصویر ارسال شده از طریق این سرویس حاوی برهنگی است یا 
خیر، استفاده می کند.این ویژگی به طور پیش فرض، برای کاربران زیر ۱۸ سال روشن می شود و متا به 

بزرگسالان اطلاع می دهد تا آنها را به فعال کردن آن، تشویق کنند.
این شرکت اعلام کرد: از آنجایی که تصاویر روی خود دستگاه تجزیه و تحلیل می شوند، محافظت 
از برهنگی در چت های رمزنگاری شده هم عمل می کند. متا به تصاویر در چت های رمزنگاری شده 

دسترسی نخواهد داشت، مگر اینکه کسی بخواهد آنها را به این شرکت، گزارش کند.
برخلاف برنامه های مسنجر متا و واتس اپ، پیام های مستقیم در اینستاگرام رمزگذاری نشده اند، اما 

شرکت متا اعلام کرده است قصد دارد رمزنگاری را برای این سرویس فراهم کند.
متا همچنین اعلام کرد در حال توسعه فناوری برای کمک به شناسایی حساب هایی است که ممکن 
است به طور بالقوه درگیر کلاهبرداری های باشند و در حال آزمایش پیام های پاپ آپ جدید برای کاربرانی 

است که ممکن است با چنین حساب هایی تعامل داشته باشند.
این غول شــبکه اجتماعی در ژانویه، اعلام کرده بود محتوای بیشتری را از نوجوانان در فیس بوک و 
اینستاگرام مخفی می کند و افزوده بود این امر باعث می شود احتمال مواجهه آنها با محتوای حساسی مانند 

خودکشی، خودآزاری و اختلالات خوردن، کمتر شود.
دادستانهای کل ۳۳ ایالت آمریکا از جمله کالیفرنیا و نیویورک، در اکتبر از شرکت متا شکایت کردند و 

گفتند: این شرکت بارها مردم را در مورد خطرات پلتفرم هایش گمراه کرده است.
بر اســاس گزارش رویترز، در اروپا، کمیسیون اروپا به دنبال اطلاعاتی در مورد نحوه محافظت متا از 

کودکان در برابر محتوای غیرقانونی و مضر است.

پژوهشگران »دانشگاه ورمانت« با استفاده از حلقه پوشیدنی »اورا« توانستند سطح 
استرس افراد را هنگام خواب تشخیص دهند.

پژوهش جدید پژوهشگران »دانشگاه ورمانت« )UVM(، اولین پژوهشی است که نشان می دهد تغییرات 
رخ داده در سطوح استرس را می توان در داده های خواب پیدا کرد.

به نقل از وب سایت رسمی دانشگاه ورمانت، شاید به زودی بتوان با استفاده از دستگاه های پوشیدنی هنگام 
خواب، تغییرات رخ داده را در سطح استرس افراد تشخیص داد. پژوهشگران دانشگاه ورمانت، یک گام مهم 
را در جهت شناسایی نشانگرهای زیستی برداشته اند که ممکن است به شناسایی افراد نیازمند حمایت کمک 
کنند.»لورا بلومفیلد« )Laura Bloomfield(، پژوهشگر ارشد این پروژه گفت: با توجه به این که خواب 
برای سلامت جسمی و روانی مهم است، گروه ما به وجود نشانه هایی در داده های خواب مشکوک بودند. 

تغییرات رخ داده در سطح استرس قابل مشاهده هستند.
هنگامی که پژوهشگران به تحلیل داده های خواب پرداختند، ارتباطات ثابت را بین نمرات استرس افراد 
و عواملی مانند کل زمان خواب، ضربان قلب در حالت اســتراحت و تغییرات ضربان قلب و تعداد تنفس 
پیدا کردند. جای تعجب نیست که بیشتر شرکت کنندگان کمتر از هشت تا ۱۰ ساعت توصیه شده برای 
بزرگسالان جوان خوابیدند، اما دقیقه ها هم اهمیت دارند. این بررسی نشان داد به ازای هر ساعت خواب 
اضافی ثبت شده، احتمال گزارش شدن استرس بین متوسط تا زیاد حدود ۳۸ درصد کاهش می یابد. ضربان 
قلب هنگام استراحت شبانه، سرنخ های بیشتری را ارائه می دهد. به ازای هر دقیقه خواب کمتر، شانس تجربه 

استرس ۳.۶ درصد افزایش می یابد.
بلومفیلد، مسئولیت اصلی پژوهش موسوم به »LEMURS« را بر عهده دارد. این پژوهش در سال 
۲۰۲۲ در دانشگاه ورمانت آغاز شد. در این پژوهش، صدها دانشجوی سال اول و دوم به مدت ۲۴ ساعت 
در روز با استفاده از حلقه پوشیدنی »اورا« )Oura( و از طریق نظرسنجی ها، داده ها را بررسی می کنند. این 
اولین پژوهش از مجموعه پژوهش های LEMURS است و ثابت می کند که داده های جمع آوری شده با 

تجهیزات پوشیدنی می توانند تغییراتی را در وضعیت سلامت روان افراد نشان دهند.
بلومفیلد توضیح داد: این پژوهش نشان می دهد که بررسی های حلقه اورا پیرامون خواب، سطح استرس 
شرکت کنندگان را پیش بینی می کنند. اگر بتوانیم در لحظه تشخیص دهیم که استرس یک نفر در حال 
افزایش یافتن است، شاید فرصتی برای ارائه دادن مداخلات سودمند وجود داشته باشد. راه های زیادی برای 

اجرای مداخلات درمانی وجود دارد؛ اما اولین گام، درک ارتباط بین خواب و اقدامات سلامت روان است.
این پژوهش در مجله »PLOS Digital Health« به چاپ رسید.

 ساخت »زیردریایی هوشمند« 
با قابلیت کنترل هیبریدی

هوش مصنوعی باکتری های خفته 
را هدف گیری می کند

فناوران ایرانی در یک شرکت دانش بنیان موفق به ساخت زیردریایی هوشمند با 
قابلیت کنترل هیبریدی شــدند که قادر به بازرسی و شناسایی تاسیسات زیر آب 

است.
امیر خیام، اظهار کرد: متخصصان و فناوران این شرکت دانش بنیان موفق به ساخت زیردریایی هوشمند 
شدند که توانایی کنترل هیبریدی دارد و بر پایه فناوری هوش مصنوعی است. همچنین این محصول 

اتوماتیک بوده و توسط پهپاد حمل می شود.
این فعال فناور شناســایی عیوب و بازرسی دقیق تأسیسات زیرابی، هدفگذاری و تغییر هدف، انجام 
عملیات هایی مثل جوشکاری زیر آب و حمل قطعات زیر آب را از توانایی ها و قابلیت های این زیردریایی 

هوشمند برشمرد.
وی با بیان این مطلب که این زیردریایی موقعیت یاب اختصاصی خودش را دارد و دقتش در حد سانتی 
متر است، اظهار کرد: چندین شرکت دانش بنیان موفق به ساخت زیر دریایی برای بازرسی تأسیسات از 
جمله تأسیسات نفتی شده اند اما محصول شرکت ما یک سیستم چند منظوره و یکپارچه است و هزینه 

کمتر و سرعت بالاتری دارد.
مدیر این شرکت دانش بنیان درباره صادرات این محصول دانش بنیان به سایر کشورها گفت: در حال 
حاضر با دو کشور حاشیه خلیج فارس، امارت و عمان رایزنی شده است اما ما برای صادرات و فروش 
محصول در کشورهای خارجی به دلیل تحریم ها و نحوه انتقال پول با چالش هایی مواجه هستیم و از 

طرف دیگر چون خدمات پشتیبانی ارائه می دهیم به دلیل تحریم ها با مشکلاتی مواجه هستیم.
وی ادامه داد: ما یا اقدام به فروش خود محصول می کنیم و یا فروش خدمات داریم که در بخش ارائه 

خدمات، شرکت های خصوصی و نیمه خصوصی بسیار استقبال کرده اند.
خیام ضمن اشاره به اینکه سالیانه حدوداً ۲۰ میلیارد تومان فروش محصول و یا ارائه خدمت داریم، 
گفت: پیش از تولید این زیردریایی توسط این شرکت دانش بنیان، این محصول وارداتی بود که البته با 
ویژگی های کمتر و بدون فناوری هوش مصنوعی به کشور وارد می شد و برای تأمین قطعات یدکی آن 
چالش وجود داشت که خوشبختانه توانستیم آن را بومی سازی کنیم. قیمت این محصول ۱ میلیارد تومان 

است که نسبت به نمونه خارجی آن قیمت پایین تری دارد.

بیشــتر آنتی بیوتیک ها باکتری های فعال از لحاظ متابولیکی را هدف می دهند اما اکنون 
محققان در یک پیشــرفت جدید با کاربرد هوش مصنوعی موفق شده اند ترکیب های 

دارویی را علیه میکروب های خفته بکار بگیرند.
به گزارش »ام آی تی«، از دهه ۱۹۷۰ تا کنون کشف آنتی بیوتیک دوره ای از آرامش و سکون را تجربه کرده 
است. اکنون سازمان جهانی بهداشت اعلام کرده که بحران مقاومت ضدمیکروبی یکی از ۱۰ تهدید سلامت 
عمومی در جهان به شمار می رود.زمانی که یک عفونت بطور مکرر درمان می شود این خطر وجود دارد که 
باکتری دربرابر آنتی بیوتیک مقاوم بشود. اما چرا باید یک عفونت بعد از درمان درست آنتی بیوتیکی بازگردد؟ یک 
احتمال بخوبی مستند شده این است که باکتری از لحاظ متابولیکی بی حرکت و خنثی )inert( می شود و به 
این ترتیب از شناسایی شدن توسط آنتی بیوتیک های سنتی فرار می کند زیرا این آنتی بیوتیک ها تنها به فعالیت 
متابولیک پاسخ می دهند. زمانی که خطر عبور کرده باشد ، آن باکتری ها مجددا به زندگی خود بر می گردند و 
عفونت پدیدار می شود.روایت های مربوط به مقاومت »خفته« باکتریایی خبر تازه ای برای جامعه علمی به شمار 
نمی رود. گونه های باکتریایی باستانی مربوط به ۱۰۰ میلیون سال پیش در سالهای اخیر بطور زنده در یک 
وضعیت ذخیره کننده انرژی در بستر اقیانوس آرام کشف شده اند.در این حال محققان موسسه مهندسی پزشکی 
دانشگاه »ام آی تی« بتازگی برای استفاده از هوش مصنوعی به منظور کشف کلاس جدیدی از آنتی بیوتیک ها 
خبر ساز شدند. این اقدام بخشی از ماموریت بزرگتر این گروه به منظور کاربرد هوش مصنوعی برای گسترش 
دایره آنتی بیوتیک های در دســترس است.یک تحقیق سال ۲۰۱۹ نشان داد که در صورت آسیب پذیر بودن 
عفونت ها در برابر داروها امکان نجات جان ۱.۲۷ میلیون بیمار در آن ســال وجود داشت. یکی از چالشهای 
محققان در این زمینه یافتن آنتی بیوتیک هایی است که قادر به هدف گرفتن باکتری های از لحاظ متابولیکی 
خفته باشند.محققان در آزمایشگاه »کولینز« از هوش مصنوعی برای سرعت دادن به فرایند یافتن خصوصیات 
آنتی بیوتیک استفاده کردند و کاری که سالها زمان نیاز داشت در طول یک هفته انجام شد و محققان یک 
ترکیب موسوم به semapimod را پیدا کردند.این ترکیب یک داروی ضدالتهابی برای درمان بیماری کرون 
)Crohn’s  بیماری التهاب مزمن بخش زیرین روده کوچک( است و محققان کشف کردند که این دارو 
همچنین بر ضد دو باکتری Escherichia coli  و Acinetobacter baumannii در مرحله ایستا 
و خفته هم اثرگذار است.همچنین مشخص شد که این ترکیب توانایی ایجاد اختلال غشایی در باکتری موسوم 
به »گرام منفی« را دارد. این نوع باکتری برای مقاومت ذاتی خود در برابر آنتی بیوتیک ها شناخته شده اند. داروی 
semapimod از طریق مختل کردن یکی از اجزای غشــای بیرونی ، باکتری گرام-منفی را نسبت به 

داروهایی که عموما تنها برضد باکتری های گرام-مثبت فعال هستند، حساس می کند.

 لزوم تهیه پیوست رسانه ای 
برای سامانه های خدمت  رسان

 سهم مجوزهای حوزه زمین 
از دولت الکترونیک

رییس سازمان فناوری اطلاعات ایران 
برای  رســانه ای  پیوست  تهیه  گفت: 
طرح ها و ســامانه های خدمت رسان 
سازمان فناوری اطلاعات ایران در سال 

جدید لازم است.
به نقل از سازمان فناوری اطلاعات ایران، محمد 
خوانســاری رئیس ســازمان فناوری اطلاعات 
ایران در دیدار با مدیــران و کارکنان حوزه دولت 
الکترونیک، یکپارچه سازی خدمات دولت و ارائه 

آن به مردم را مصداق گره گشایی از کار مردم دانست و گفت: انجام برنامه ریزی برای برداشتن موانع بر 
سر راه این مهم در سال جدید ضروری است.وی افزود: طی سال گذشته، دستگاه هایی که موفق به کسب 
توفیقاتی در زمینه ارائه خدمت به مردم شده اند و توانسته اند خدمات خود را با کیفیت هر چه بیشتر و بدون 
نیاز به مراجعه حضوری متقاضیان در اختیار آنها قرار دهند، از ظرفیت ها و توانمندی های مرکز ملی تبادل 
اطلاعــات و به ویژه گذرگاه خدمات دولت )GSB( بهره برده اند.در این دیدار که گزارش عملکرد و اهم 
اقدامات سال گذشته و پیش روی دولت الکترونیکی برای رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران تشریح شد، 
خوانساری برداشتن موانع و سدها برای فعالیت بخش خصوصی، کسب و کارها و به طور کلی هر کسی که 
اراده ی انجام اقدامی برای مردم را دارد، یک نکته کلیدی دانست و آن را گامی در راستای تحقق »جهش 
تولید با مشارکت مردم« مطرح کرد.وی ادامه داد: برنامه ریزی برای چگونگی پیشبرد این هدف از اولویت های 
هفته های آغازین سال جدید محسوب می شود.رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران، با اشاره به اهمیت 
انجام دستورات رئیس جمهور بر تهیه پیوست رسانه ای برای آگاه سازی عموم مردم جامعه تاکید کرد و 
خواستار لحاظ نمودن پیوست رسانه ای، از این پس در سامانه ها و طرح های خدمات رسان سازمان فناوری 
اطلاعات شد.هم چنین معاون وزیر ارتباطات، سامانه هایی نظیر پنجره واحد زمین و پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند را از جمله طرح هایی منحصر به فرد و مفیدی عنوان کرد که علاوه بر ارائه خدمت به مردم به 

دستگاه های دولتی و نهادهای اجرایی کشور نیز خدمت رسانی می کنند.

مدیر کل دفتر تدویــن ضوابط فنی و 
مقررات دولت الکترونیکی سازمان فناوری 
اطلاعات گفت: با اتصال سامانه زمین به 
سامانه درگاه ملی مجوزها،فرایند مورد نیاز 
برای دریافت مجوز متقاضی مشخص می 

شود.
مازیار مباشری مدیر کل دفتر تدوین ضوابط فنی و 
مقررات دولت الکترونیکی سازمان فناوری اطلاعات 
ایران در خصوص تأثیر وجود پنجره واحد مدیریت 
زمین و درگاه ملــی مجوزها در دولت الکترونیک 

گفت: با وجود سامانه صدور مجوزها و همچنین پنجره واحد مدیریت زمین می توان گفت که در حال حاضر 
حداقل ۵۰ درصد از خدمات دستگاه های اجرایی ما صدور مجوز است، حدود ۲۰۱ خدمت دستگاه های اجرایی 
در سامانه زمین داریم که حدود ۱۳ تا ۱۵ درصد خدمات دستگاه های اجرایی را شکل می دهد یعنی اگر بتوانیم 
در سامانه زمین همه دستگاه ها به صورت الکترونیکی صدور مجوز را انجام دهند، ۱۵ درصد دولت را الکترونیکی 
کردیم. وی به اتصال سامانه پنجره واحد مدیریت زمین به سامانه درگاه ملی مجوزها اشاره کرد و افزود: یکی 
از اهداف ما، اتصال سامانه زمین به سامانه درگاه ملی مجوزها است به طوری که سامانه زمین باید ذیل درگاه 
ملی مجوزها قرار بگیرد و مردم از آن دریچه وارد شوند و در سامانه درگاه ملی مجوزها، مدت زمان، هزینه و 
فرایند صدور مجوز مشخص شود و بعد متقاضی از درگاه ملی مجوزها کار را به سامانه زمین به عنوان سامانه 
تخصصی حوزه زمین ارجاع دهد.مباشری ادامه داد: برای اتصال سامانه پنجره واحد مدیریت زمین به درگاه ملی 
مجوزها جلسات مختلفی در یک سال اخیر در مرکز محیط کسب و کار برگزار شد و توافقاتی صورت گرفت 
اما تاکنون این اتصال به تأخیر افتاده است که امیدواریم این عقب ماندگی ها جبران شود و زمانی که این اتفاق 
بیافتد، ورود هیچ متقاضی از سامانه زمین نخواهد بود بلکه از سامانه درگاه مجوزها وارد می شود و بعد از اینکه 

مشخص شد کار زمین دارد به صورت الکترونیکی به سامانه زمین وارد می شود.
وی در پایان با بیان اینکه اتصال سامانه پنجره واحد مدیریت زمین به سامانه درگاه ملی مجوزها امکان پذیر 
است و با این اقدام یک خدمت الکترونیکی مناسب ارائه می شود، گفت: ما موافق این دو پارچگی ورود متقاضیان 
از دو درگاه برای دریافت مجوز موافق نیستیم و با این اتصال شاهد خواهیم بود که سقف زمانی، دریافت و یا عدم 

دریافت مجوز و فرایند و مدارک مورد نیاز برای دریافت مجوز متقاضی مشخص می شود.
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